
Excel·lentíssim Sr. Jordi Hereu, alcalde de Barcelona
Sr. Pasqual Maragall, president del PSC
Sr. Josep Lluís Carod-Rovira, president d’ERC
Sr. Joan Saura, President d’ICV-EA

Les institucions, entitats i persones que vàrem signar les al·legacions al nou pla per a Can Ricart i a la 
proposta de pla de patrimoni industrial del Poblenou (modificació del catàleg), així com d’altres entitats i 
ciutadans i ciutadanes que també signem la present, volem fer constar:

1. La manca d’ambició en els projectes municipals per a Can Ricart i per al patrimoni del Poblenou. 
Durant aquest mes de novembre es vol procedir a l’aprovació en el plenari del dia 24 d’uns documents que, 
tot i els avenços respecte de versions anteriors, no suposen cap canvi de fons i aboquen a pèrdues 
irreparables en el patrimoni de la ciutat, com s’expressa en el MANIFEST que adjuntem.

2. La manca de qualitat democràtica del procés de planejament. En el cas de Can Ricart ni tan sols 
s’han respost fins ara les al·legacions i l’alcalde, potser mal aconsellat, no ha atès tampoc la petició 
d’audiència d’una comissió ciutadana. En el cas del pla de patrimoni del Poblenou, la “comissió de 
seguiment” es reuneix aquest 14 de novembre sols a títol informatiu i 24 hores abans de la reunió de la 
Comissió d’Urbanisme. És una manera de fer que no s’adiu en absolut amb el concepte de “participació”.

3. Manca de diligència institucional i escàs compliment del mandat del Parlament de Catalunya 
(PNL 26/10/05). L’expedient obert al Departament de Cultura de la Generalitat  per tal que el recinte de 
Can Ricart, que és una peça clau dels dos documents a aprovar, sigui declarat bé cultural d’interès 
nacional no han estat encara resolts després de 18 mesos que fou instada la seva declaració . Com pot 
l’Ajuntament prendre determinis i compromisos urbanístics sense esperar aquesta resolució?
 
4. La prevalença dels interessos immobiliaris privats. La insistència a no modificar substancialment uns 
plans que poden tenir bones solucions alternatives fa sospitar d’una excessiva connivència entre els 
interessos privats i el sector d’Urbanisme municipal. Com es pot dir que no hi ha especulació quan s’està a 
punt de sacrificar un important patrimoni de Catalunya i de la ciutat?

Per tot això, demanem

1. Que el nou alcalde de Barcelona reconsideri el procediment i les opcions mantingudes fins al 
present i obri les finestres de la institució municipal al diàleg i a les solucions ambicioses per a la 
ciutat i la ciutadania. Cal fer entrar aire fresc, davant del bloqueig imposat des de fa molts mesos per una 
minoria de l’equip tècnic i polític municipal que es resisteix a qualsevol canvi en el Sector d’Urbanisme.

2. Que s’ajorni la presa precipitada de decisions i no es vulguin aprovar els plans esmentats en el 
plenari de novembre per la natura insatisfactòria de les solucions aportades, quan hi ha alternatives 
viables i acceptables per a totes les parts, per la natura poc democràtica del procés seguit i per la 
irregularitat de procediment que comporta decidir sobre uns plans que impliquen la Generalitat, sense que 
aquesta s’hagi pronunciat.

3. Que l’alcalde rebi una comissió ciutadana, a fi de conèixer de primera mà un tema que si no es resol 
bé comportarà una greu pèrdua per al Poblenou i tota la ciutat i una situació perllongada de malestar 
ciutadà que és de l’interès de tots mirar d’evitar.

4. Que també escoltin l’esmentada comissió els reponsables dels partits que governen a 
l’Ajuntament, davant d’una situació que posa de relleu la necessitat de corregir amb urgència tant els 
mecanismes del funcionament municipal com l’excessiva preocupació del consistori pels interessos 
immobiliaris.
 

Barcelona, 14 de novembre de 2006 

Nom i cognoms:

DNI + correu electrònic (opcional)

Signatura i, si s’escau, segell:

CAN RICART I EL PATRIMONI DEL POBLENOU: CAL AIRE FRESC A 
L’AJUNTAMENT I UN AJORNAMENT DE LES DECISIONS


